الزواج عقد طبيعي بين رجل وامرأة. المسيح رفعه الى سرّ مقدّس بين المعتمدين.
الخطبة: هي مرحلة استعداديّة للزواج، يتعرّف فيها الخطيبان الواحد على الآخر. يلتقي الكاهن بالخطيبين مرارًا لكي يشرح لهما سموّ الزواج المقدس وواجباته وروحانيّاته.
المحابس والخواتم: رمز قديم للعهد بين الرجل والمرأة.
في الشرع الكنسيّ، ليست الخطبة نصف زواج كما تقول العامّة. وبركة الكاهن في الخطبة بركة روحيّة وليس لها أي مفعول قانونيّ.
تبادل الرضى: وفيه يتبادل الزوجان الرضى أمام الكاهن والشهود (الأشابين) والجماعة الكنسيّة الحاضرة.
رتبة صلوات الإكليل: تشتمل على الطلبات لأجل الزوجين والآيات المقدّسة من سفر التكوين وتلاوة الإنجيل المقدس، والتبريكات والتوجيهات الروحيّة التي يجب أن تسيّر حياة الزوجين.
الاكليل: يقول بولس الرّسول: الرجل إكليل المرأة والمرأة إكليل الرجل. والاكليل رمز للنضوج الروحيّ الذي وصل اليه الزوجان. لقد أصبحا أهلاً للحياة وللدعوة الروحيّة في الزواج. ولذا يكلّلان أمام الجماعة الكنسيّة كلّها. الإكليل رمز للسلطة الملكيّة. فالإنسان ملك على الخليقة. وإلى هذا يشير بولس الرسول في الرسالة الى العبرانيين (2،7) عندما يتكلم عن الإنسان ملك الخليقة قائلاً: بالمجد والكرامة كلّله وعلى أعمال يديه سلّطه"، وهي آية من المزمور 8: 5-7. وقد أصبحت النشيد الشعبيّ المشهور في حفلة الإكليل: "أيها الربُّ إلهنا، بالمجد والكرامة كلّلهما وعلى أعمال يديك سلّطهما".
سرّ الزواج وسرّ الكنيسة: يشرح لنا القديس بولس في رسالته إلى الأفسسيّين، واجبات الحياة الزوجيّة وسموّ دعوة الزوجين. ويعطي المثل الأسمى لعلاقة الرجل والمرأة من خلال سرّ المسيح والكنيسة: "أيها الرجال أحبّوا نساءكم كما أحبّ المسيح أيضًا الكنيسة وبذل نفسه لأجلها" (5: 25).
الكأس المشتركة: إن صلوات حفلة الإكليل موزّعة على غرار رتبة القدّاس الإلهي. وكانت تقام قديمًا في أثناء الاحتفال بليترجيّا القداس. وقد بقيت الكأس المشتركة إشارة الى هذه العادة القديمة، والى المناولة التي كانت تُعطى للعروسين.
واليوم ترمز الكأس، بعد بركة الخمر دون تكريسه، الى الشِركة الكاملة بين العروسين. وتعطى أيضًا للأشابين.
زيّاح العروسين: إنها "زفّة" كنسيّة تعني فرح الجماعة وابتهاجها، وخاصّة تكريس العروسين لله في سرّالزواج المقدّس. وكما كانت الذبائح قديمًا تزيّح حول هيكل التقدمة قبل نحرها، هكذا يزيّح العروسان لأنهما تكرّسا للربّ، الواحد للآخر، في السرّ المقدس. وعلى رأسيهما أكاليل الرسل والشهداء.
سرّ الزواج يعني تأسيس أسرة مسيحيّة جديدة وكنيسة بيتيّة جديدة.
"أيها الربّ إلهنا، بالمجد والكرامة كلّلهما، وعلى أعمال يديك سلّطهما".
Marriage is a natural contract between a man and a woman. Christ has exalted it to a holy sacrament among those who are baptized.

Engagement: It is a preparatory period for the marriage, in which the betrothed get to know each other. The priest meets the two parties several times to explain to them the sublimity of the holy matrimony and its duties and spiritualities.

Rings: Old symbol of the covenant between a man and a woman. In the law of the Church, betrothal is not, as it is generally thought of, middle way to the marriage. The blessing of the priest in the betrothal is a spiritual blessing and does not have any legal bearing.

Mutual consent: The married couple exchange their consent before the priest and the witnesses (sponsors) and the whole community present in the Church.

Marriage ritual prayers: They comprise petitions said in favour of the married couple, some holy verses from the Book of Genesis, the reading of the Holy Gospel, and the blessings, and spiritual directions, needed for the orientation of the married couple’s life.

Crowning: St. Paul says: “The husband is his wife’s crown and the wife is her husband’s crown.” The crown is the symbol of the spiritual maturity attained by the married couple. By marriage, they became worthy of spiritual life and calling. For this reason they are crowned before the whole community of the Church. The crown is the symbol of regal authority. The human being is the king over all things. And St. Paul points out to this in his Letter to the Hebrews (2: 7) when he speaks of man, king of all things, saying, “You have crowned them with glory and honour. You have given them dominion over the works of your hands.” A verse from Psalm (8: 5-7), which became the renown popular hymn during the celebration of the crowning, “O Lord our God, You have crowned them with glory and honour; You have given them dominion over the works of your hands.”

Sacrament of holy matrimony and sacrament of the Church: In his Letter to the Ephesians, St. Paul explains the duties of a married life and the sublimity of the vocation of the married couple. And he gives the ultimate example of the relationship between husband and wife through the mystery of Christ and the Church, “Husbands, love your wives, just as Christ loved the church and gave himself up for her” (Ephesians 5: 25).

Common Cup: Prayers of the celebration of the crowning are dispersed in the manner of the service of the Holy Mass. It is used to take place in the old days during the celebration of the Holy Liturgy and the Common Cup remained a sign for this old worship, and for the Communion that was administered to the married couple.
Today the Cup is, after the blessing of wine without its sanctification, the symbol of the full partnership between the married couple. It is also offered to the sponsors.

Procession of the married couple: It is an ecclesiastical procession meaning the joy of the community and its happiness, and particularly the consecration of the married couple to God in the holy sacrament of matrimony. And as the old sacrifices were taken in procession around the altar of offering before their slaughter, likewise the married couple are taken in procession because they have been consecrated to God and to one another, in the holy sacrament, having on their heads the crowns of the Apostles and the witnesses.
The sacrament of matrimony means the establishment of a new Christian family and a new domestic church.

“O Lord our God, You have crowned them with glory and honour; You have given them dominion over the works of your hands.”

